

# منشورات جامعة وادي النيل مجلة النيل للآداب والعلوم الانسانية

(ISSN: 1858 – 7054)





### الحماية القانونية للأطفال في التشريعات السودانية والمو اثيق الدولية

أحمد محمد الحسن سليمان

قسم القانون العام-كلية الشريعة والقانون – جامعة وادى النيل

المؤلف: dr.ahmedmohamed0017@gmail.com

#### مستخلص

تناولت هذه الورقة القواعد القانونية لحماية الأطفال في التشريعات السودانية والمواثيق الدولية، والتي تعتبر حقاً من الحقوق المستقلة في قوانين حقوق الانسان. تناولت الورق الحماية القانونية في المراحل الخاصة بالعملية العدلية لحماية الأطفال فقد تطرقت الورقة لمدي ارتباط المبادئ القانونية لقانون الطفل السوداني لعام 2010م مع المواثيق الدولية الخاصة بالطفل، كاتفاقية حقوق الطفل لسنة 1989م والميثاق الافريقي لحقوق ورفاهية الطفل لسنة 1990م وميثاق الطفل العربي الصادر في العام 2001م وقواعد الأمم المتحدة النموذجية لإدارة شؤون الأحداث، كما تناولت الورقة القواعد والمبادئ التي تؤكد أهمية ومفهوم حماية الاطفال في الشريعة الإسلامية وكل ما يؤكد أهمية المصالح الفضلي للأطفال.

الكلمات المفتاحية: حقوق الطفل، حماية الأطفال، المواثيق الدولية.

## The Legal Protection for Children in Sudanese Legislations and International Conventions

Ahmed Mohammed Elhassan Sulaiman

Faculty of Sheria and Law, Nile Valley University

Author: dr.ahmedmohamed0017@gmail.com

#### **Abstract**

This paper dealt with the legal rules for the protection of children accompanying their mothers in Sudanese legislation and international conventions. Which is considered one of the independent rights in human rights laws, as the paper dealt with legal protection in the stages of the judicial process to protect children. Therefore, the paper touched on the extent to which the legal principles of the Sudanese Child Law of 2010 are linked with all international conventions related to children, such as the Convention on the Rights of the Child of 1989. The African Charter on the Rights and Welfare of the Child for the year 1990 AD, the Charter of the Arab Child issued in the year 2001 AD, and the United Nations Model Rules for the Management of Juvenile Affairs.

Keywords: Child rights, child protection, international conventions